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Stromek pomohly ozdobit děti 
z mateřské školky a odpočítaly 

i slavnostní rozsvícení

CO VÍTE O jmELÍ?
Čím více má jmelí bílých 
bobulek, tím víc přinese 

v novém roce štěstí.

VÁNOČNÍ CUKROVÍ
Ořechovým mušličkám 

od babičky Veldulky 
nikdo neodolá...

CHOTIMĚŘSKÉ 
NOVINY •••• srdce středohoří

7. číslo    prosinec 2021

Dárek: 
Krušnohorský 

František

Pokoj lidem 
dobré vůle



VĚNOVÁNO PAMÁTCE PANÍ JANY „HANKY“ BARTOŠOVÉ

POKOJ JEJÍ DUŠI



3
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Napište Nám 
Máte jakoukoliv 

připomínku k dění v obci? 
Potřebujete veřejně vyjádřit 

svůj názor k aktuální 
situaci, radnici či chcete 

obyvatelům něco vzkázat, 
poděkovat či si postěžovat? 

Napište nám! 
Příspěvky, prosím, zasílejte 

na e-mailovou adresu: 
obec@chotimer.cz.
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CHOTIMĚŘSKÉ 
NOVINY •••• srdce středohoří

Hezký den, milí sousedé, 

původně jsem na tomto místě chtěl psát vesele. Třeba o jednom roztomilém zážit-
ku z naší školky. A pak se pozitivně ohlédnout za uplynulým rokem. Ale půjde to? 
Sedím nad rozepsaným úvodníkem a je mi smutno nad tou stále čerstvou zprávou. 
Tyto Chotiměřské noviny si už bohužel nepřečte paní Jana Bartošová. Ještě stihla 
přispět receptem na vynikající cukroví. Odchod úžasné dámy a dobré duše nejen 
naší vesnice nás bolestně zasáhl. Zůstává prázdno, které se nikdy nepodaří zaplnit. 
Pak ale mysl sklouzne k té spoustě krásných vzpomínek a příběhů, které na ni, díky 
její práci už od školní družiny, nashromáždila a které její bohatý život provázely. 
Vždyť jsem se nesetkal s člověkem, který by neopomněl připomenout její věčný 
úsměv a obrovské srdce. A kdyby mohla tyto Chotiměřské noviny číst, jistě by 
nechtěla smutek. Chtěla by zprávy dobré a Vánoce šťastné a veselé. A tak se vracím 
se vzpomínkou na její nezapomenutelný úsměv k původní myšlence končit rok 
pozitivně. Ten letošní byl sice zvláštní a řadě z nás přinesl velké ztráty. Ke kterým 
neodmyslitelně patří i nálezy, je třeba proto hledat i ty nejmenší, drobné, ale dob-
ré. Zkuste to. Stačí zlomek, taková šťastná sedmička všedních radostí pracovních  
a domácích. A určitě přijedeme na to, že tento rok stál za to. Třeba proto, že: 
1. Zima stále umí být to, co bývala. Vzpomínáte? Přívaly sněhu, mrazy, další příva-
ly sněhu. Nestíhali jsme uklízet, ale bavilo to nás a hlavně děti! Jednou o takových 
zimách budeme povídat vnoučatům: „Jo za nás, to bejvaly zimy!“ 
2. Od sebe a přesto spolu. Půl roku jsme se nesměli kvůli pandemii potkávat. Stej-
ně jsme k sobě našli cestu. Hledání velikonočních vajíček absolvovalo 80 děcek, 
během léta jsme stihli sportovní hry, Den obce, letní kina nebo olympijský běh. 
Dokázali jsme se potkat. A vesnice zůstala zdravá. 
3. Léto stále umí, co bývalo dříve. Vzpomínáte? Teplo, bouřka, déšť, sekání trávy, 
teplo, bouřka, déšť, vytrhání plevele. Prostě normální šťavnaté léto. Léto jak má být.
4. Chotiměř v pohybu. Olympijský běh, Chotiměřský poutník, procházky po ob-
novených cestách, šrumec na novém hřišti, sportovní hry, naši kluci reprezentující 
SK Velemín, běžci, cyklisti, chodci, pejskaři, zahrádkáři... I to byl rok na naší vsi. 
Často slyšíme, že lidstvo zlenivělo. Věříte tomu v Chotiměři?  
5. Máme pivo, máme hospodu, máme všeobecnou pohodu. Krčma ke správné ves-
nici prostě patří a u nás je navíc v zachráněném nejstarším domě. Díky otevřené-
mu Herberku č. 7 a hospůdce Žíznivý tygr je chotiměřské srdce zase o něco větší.  
6. Větší je i díky našim hasičům. Rozhodnutí vyslat pomoc na postiženou Moravu tr-
valo pár vteřin. Rychleji a lépe to nešlo. Jsem rád, že k vám ve vší pokoře patřím, chlapi.  
7. A co doma? Naše Adélka letos napsala vlastní divadelní hru a odehrála několik 
skvělých představení. Náš Máťa patří mezi nejšikovnější fotbalové brankáře v sou-
těži a ve třinácti už nastupuje za dorost. A Pavla nám peče ten nejlepší chleba na 
světě! Jsme v pořádku a zdraví a z výběhů do nejkrásnějšího pohoří se máme kam 
vracet. A mám asi tu nejlepší práci na světě. 
A jaké budou ty Vaše vzpomínky na uplynulý rok? Věřím, že dobrých najdete ješ-
tě víc. Třeba naskočí, až Vám domov provoní originální dárek, ručně vyrobený 
krušnohorský františek z dílny Lukáše Williama Šmída z Dobkoviček. Děkuji Vám 
za uplynulý rok plný společných zážitků a skvělé spolupráce. Děkuji zastupitelům  
a všem kolegům z obecního úřadu za odvedenou práci, za pomoc a trpělivost. Přeji 
Vám šťastné a veselé svátky a v novém roce především pevné zdraví a dobré zprávy. 

PS: Jedno číslo posíláme vánoční poštou i babičkám a dědečkům tam nahoru. 
Myslíme na Vás! 
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•••• Z OBCE

Krátce před koncem roku získala naše obec dlouho 
vyhlíženého pomocníka. Zakoupen byl malotraktor 
s  příslušenstvím, který by měl výrazně zefektivnit  
a usnadnit správu a údržbu vesnice a jejího okolí. 

Na základě doporučení skupiny, kterou zastupitelstvo obce 
požádalo o pomoc s výběrem, byl nakonec poptán stroj 
od firmy Šálek s.r.o z Prostějova. Malotraktor Vega 47HP 
Excellent je pracant, který navazuje na tradiční českou  
a československou výrobu zemědělských strojů. Výběrová 
skupina vyzdvihla jeho všestrannost a současně jednodu-
chost bez přemíry elektronických a automatických prvků. 
Součástí dodávky je několik tipů příslušenství, například 
zametače pro údržbu silnic, nákladního přívěsu nebo pří-
kopového mulčovače. Ke stroji je v budoucnu možné poři-
zovat v závislosti na potřebách obce další výbavu. 
Cena základní verze malotraktoru činí necelých 700 ti-
síc korun a nákup byl financován z naspořených peněz 
z rozpočtu obce. Současně obecní úřad požádal Ústec-
ký kraj o dotační pomoc v aktuálně vypsaném progra-
mu podporujícím obce v práci s tříděním odpadů, pře-
devším bio, plastu, papíru a dalších recyklovatelných 
položek. Právě svoz odpadu je jednou z důležitých čin-
ností, ve které nám všem traktor pomůže. 
V  této souvislosti je na místě vyslat velké díky všem, 
kteří v posledních letech správě obce pomáhali pravi-
delným zapůjčováním svých strojů, traktorů, malo-
traktorů nebo aut pro nejrůznější odvozy, svozy nebo 
údržbu. Jsou to neviditelné desítky a stovky hodin prá-
ce, které obci výrazně usnadnily život. Všem chlapům, 
kteří takto pomáhali a pomáhají, od Pavla Fulína, přes 
pana Šichmana až po Štefana Jasukeviče, patří velké po-
děkování. Zůstává za nimi kus dobré práce!
Věříme, že nová posila bude po pečlivém zaškolení  
a otestování jednotlivých příslušenství pro naši technic-
kou četu maximálně užitečná a přínosná. •

Vánoční dárek pro ještě lepší údržbu obce 
praCanT pŘíMO ze srdCe Hané 

Podzimní volby do poslanecké sněmovny provázel 
v  Chotiměři velký zájem voličů. Volební účast v  naší 
obci činí 71,61 %, což je o 10 % více než ve stejných 
volbách v letech 2017 a 2013. Naposledy se v Chotimě-
ři vyšplhala účast ve volbách do poslanecké sněmovny 
nad 70 % procent v roce 1998, kdy přišlo k urně téměř 
74 % chotiměřských voličů. Rekord v tomto směru drží 
rok 1996. Tehdy v naší obci přišlo hlasovat 81 % občanů 
oprávněných volit. Možná si vzpomenete, že volby ve 
zmíněném roce přinesly vítězství ODS v čele s premié-
rem Václavem Klausem. 
Letos se celkovým vítězem voleb stala koalice SPOLU. 
V Chotiměři ovšem zvítězilo hnutí ANO (39,05 %), na 

druhé pozici 
u nás skonči-
la koalice Pi-
rátů a STAN 
(17,75 %)  
a třetí koalice 
SPOLU (15,38 
%.)
Z aj ímavost í 
je také srov-
nání s  ostat-
ními obcemi 
na Lovosicku. 
Vysoká účast 
řadí Chotiměř 
na 6. místo  
v regionu. 
Poděkování za 
to patří voli-
čům a také vo-
lební komisi, 
která odvedla 
vynikajících 
práci v přípra-
vě i během sa-
motného prů-
běhu voleb.•

parlaMenTní VOlby: 
nadprůMĚrná účasT VOlIčů 
pŘInesla ObeCní rekOrd 
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Projekt Bezpečná Chotiměř píše od podzimu další 
díl. Na průjezdu obcí přibyly nové postavičky navr-
žené Terezkou Hladovou. Hrající si děvčátko a chla-
pec upozorňují na maximální povolenou rychlost 50 
km/h. „Každý řidič, který míří do vsi od Velemína 
nebo od Dobkoviček, vidí, že nám skutečně záleží na 
bezpečnosti na silnici,“ vysvětluje záměr starosta Ja-
kub Wajshajtl. „Jde především o děti, které se kvůli 
své nezkušenosti občas zapomínají a pohybují se na 
silnici. Opatrný řidič, který dodrží povolenou rych-
lost, pak může lépe předvídat a reagovat. V Chotiměři  

i kdekoliv jinde se spěchat nevyplácí a velké postavič-
ky s nápisem Děkujeme to řidičům nenásilně připo-
mínají.“
Stejné figurky už zpomalují provoz v České ulici nebo 
na vjezdu do Opárenského údolí. „Víme, že návěstí nás 
nespasí, vždy záleží především na každém z nás. Řidič 
musí jet pomalu a děti i dospělí chodci také musí dělat 
maximum pro bezpečnost svoji i ostatních,“ říká sta-
rosta. „Proto děkuji také všem, kteří našim nejmenším 
neustále připomínají, jak se na silnici správně chovat, 
kde být pozorný a opatrný.“•

ŘIdIče zpOMalují 
nOVé pOsTaVIčky 
s „padesáTkOu“

NOVOU PARKOVACí PLOCHU POD OPUKOU UŽ VyUŽíVAJí NáVŠTěVNICI OBCE

Na vjezdu do Chotiměře vznikla letos na podzim 
nová parkovací plocha. Cílem bylo poskytnout dosta-
tek místa především pro návštěvníky obce. Plácek ale 
poslouží i místním, kteří nemají dost místa před svým 
domem. Plocha už například o víkendech nebo o svát-
cích uvolňuje prostor na návsi a kolem hasičárny. 
Parkoviště se nachází na vjezdu do obce směrem od 
Velemína. Jde o prostornou šotolinovou plochu podél 
cesty k nádraží, kam se pohodlně vejde 10 - 15 aut. 
Jde o ideální výchozí pozici pro turisty nebo cyklis-
ty, návštěvníky Opárenského údolí, hosty Herberku 
č. 7 a Opárenského mlýna. Obyvatelé Chotiměře zase 
plochu mohou nabídnout návštěvám, například při 
rodinných oslavách. 

Děkujeme všem za maximální využívání tohoto mís-
ta. Pomůžete tím centru obce, které je často přetížené 
a zbytečně plné.
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Rozsvícení chotiměřského vánočního stromku bylo 
letos obohaceno o představení nových chotiměřských 
jesliček. Velký dřevěný betlém vznikl v  rámci malého 
podzimního sympozia Chotiměřské dřevo pod ruka-
ma krušnohorských řezbářů Davida Hofmana a Katky 
Křepelové a na prostranství před obecním úřadem do-
plňuje tradiční osvícenou jedličku. 
Stromek tentokrát pomohly ozdobit děti z  mateřské 
školky. Pod vedením paní učitelky a paní ředitelky vy-
robily desítky nádherných ozdob, a nakonec i společ-
ně odpočítaly slavnostní rozsvícení a poslaly svá přání 
prostřednictví Ježíškovy pošty. 
Setkání na první adventní neděli doprovodil zpěv Lo-
vosického chrámového sboru pod vedením sbormis-
tryně Markéty Staré a dirigenta Romana Hájka. Malé 
sólo si nimi v pásmu koled zazpíval také náš soused Jiří 
Horák. 
O zahřátí se postaral spolek PRO Chotiměř přípravou 
výtečných horkých nápojů, o občerstvení pak místní 
hospodyně a pekaři první várkou vánočního cukroví.•

rOzsVíCení VánOčníHO sTrOMku 
a nOVý CHOTIMĚŘský beTléM
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•••• ODPADY

Dříve skládky bývaly běžně za každou vesnicí nebo 
městem. Byla to krutá realita doby, ze které se pří-
roda vzpamatovává dodnes. Nyní jsou pokusy o za-
kládání černých skládek spíše ojedinělé. ale pořád 
se najdou jedinci, kteří s hromadou pytlů, suti nebo 
starým textilem zajedou na kraj pole či lesa a tam ná-
klad vysypou. Nepochopitelné. Smutné. a poučné. 

Jen v letošním roce obec Chotiměř likvidovala tři jed-
norázové černé skládky. V jednom případě šlo o odpad 
z rekonstrukce fasády vysypaný nedaleko Dobkoviček. 
Další hromada vesměs starých věcí, plastů a papíru 
skončila přímo v  autobusové zastávce na Hrušovce.  
A v  polovině listopadu někdo založil „second hand“  
u cesty podél sadu na Opuce. 

Ve všech případech šlo o evidentně o jednu várku. Do-
tyčný zajel stranou, vyložil náklad z  auta nebo přívě-
su, a zmizel. Díky tomu, že místo bylo díky pozorným 
kolemjdoucím, turistům a řidičům prakticky okamžitě 
nahlášeno, mohl být odpad hned zlikvidován a prostor 
rozhodně nesloužil jako motivace pro ostatní potenci-
ální hříšníky. 
Paradoxní je, že pro dotyčné jedince je tento způsob lik-
vidace odpadu často náročnější, než kdyby jej odvezl do 
sběrného místa v bývalém chotiměřském statku. Musí 
zajet mimo obec, často nekomfortní cestou, možná i za 
tmy, aby nebyl viděn. Provází ho stres a strach, že bude 
přistižen. Musí vše dělat v rychlosti, a proto něco zapo-
mene nebo poškodí v náročném terénu své auto. Proto 
doporučujeme vozit odpad do sběrného místa. •

uplynulý rOk pŘInesl nĚkOlIk 
pOkusů O zalOžení černýCH skládek!!
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SOUHRN
VýHoDy liKViDace oDpaDu Ve SBěrNém 
míStě Ve SroVNáNí S čerNou SKláDKou 

+ do sběrného místa je dobrá příjezdová cesta, 
má snadnou dostupnost v centru obce 
+ máte klid na vyložení odpadu, odpadá stres 
a strach při zakládání černé skládky za obcí  
+ odpad zde můžete odložit za světla, netřeba 
vyhazovat jej pokoutně v noci pod rouškou tmy
+ pravidelná provozní doba, v případě potřeby 
otevřeno dle dohody s obsluhou
+ snadná možnost třídění odpadu, vzniká tak 
dobrý pocit pomoci přírodě a životnímu pro-
středí 
+ neporušujete zákon, nehrozí případné trest-
ní stíhání, pokuty a sankce  
+ pomáháte dělat chotiměř a okolí lepší, pro 
vás, vaše rodiny, vaše přátele i návštěvníky obce 

Začíná zima a případné sněžení a námrazy mohou opět 
komplikovat dopravu také v Chotiměři. Nezapomeňte, 
že správným parkování především v  České ulici a na 
hlavním průtahu obcí pomůžete hladkému průjezdu 
autobusů a cestářů.
I proto zde tlumočíme velkou prosbu řidičů autobusů  
a údržby silnic jezdících přes Chotiměř, v případě sně-
žení maximálně využijte parkování ve vlastních dvo-
rech nebo garážích. K dispozici je také nová odstavná 
plocha při vjezdu do obce směrem od Velemína. 
Auta stojící podél chodníků v  zimním počasí mohou 
komplikovat dopravu a ohrozit bezpečnost provozu. Za 
údržbu i hromadnou dopravu mnohokrát děkujeme! •

spráVnýM parkOVáníM 
V zIMníCH MĚsíCíCH 
usnadníTe práCI CesTáŘů

prOsba ŘIdIčůM
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eva Hadašová pracuje pro Diecézní charitu v litomě-
řicích a je koordinátorkou pravděpodobně nejzná-
mější dobročinné akce v naší zemi, tříkrálové sbírky. 
Zatímco před dvěma lety jsme mohli koledníky ob-
darovat osobně a vhodit příspěvky do kasičky, loňský 
rok se i v chotiměři musel obejít bez slavné trojice. 
Budeme i tentokrát přispívat tzv. online? „Věříme, že 
to půjde tradičně, tedy i s návštěvou Kašpara, meli-
chara a Baltazara,“ říká eva Hadašová chotiměř-
ským novinám.

Jakým způsobem bude letos probíhat Tříkrálová sbír-
ka? Můžeme se těšit na Tři krále v ulicích, nebo budou 
upřednostněny alternativní způsoby? 
Pevně věříme, že se vrátíme k  tradičnímu koledová-
ní. Lidé jsou na Tříkrálovou sbírku zvyklí. Tři krále 
vyhlíží a těší se na ně. A i my chceme našim dárcům 
požehnat osobně. Toto nám v minulém ročníku hod-
ně chybělo. Musíme se však řídit platnými nařízeními. 
Pokud to epidemická situace nedovolí, bude muset 
Tříkráloví sbírka proběhnout opět v on-line prostředí. 

Vloni vůbec poprvé do sbírky zasáhla pandemie. Sbír-
ka tedy probíhala z velké části online a distančně. Jak 
úspěšná nakonec byla? 
Distanční forma se na výsledném výtěžku projevila. 
Oproti standardnímu koledování byl výnos ze sbírky 
nižší než v  minulých letech, ale s  ohledem na situa-

ci, kdy nikdo nevěděl, co nás bude čekat, považujeme 
uplynulý ročník za úspěšný. 

Jakou tradici a úspěšnost má Tříkrálová sbírka na Li-
toměřicku? Jsou místní dárci štědří a rádi pomáhají? 
Tříkrálová sbírka na Litoměřicku oslavila v minulém roce 

každá koruna pomáhá! 
TŘíkrálOVá 
sbírka OpĚT MíŘí 
I dO CHOTIMĚŘe
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NADÍLKA ••••

20 let. Je to tradice, kterou se zde podařilo vybudovat a těší 
se stále větší oblibě. Heslem Tříkrálové sbírky je, že každá 
koruna pomáhá a z našich zkušeností víme, že do kasičky 
lidé přispívají i většími částkami a toho si velmi vážíme. 

Diecézní charita Litoměřice, to samozřejmě nejsou jen 
Tři králové. Jak velký je záběr vaší práce a činnosti  
v našem regionu? 
V  Litoměřicích naše Poradenské centrum pomáhá li-
dem, kteří se ocitli v těžké životní situaci a neví si s ní 
rady. Pomáháme lidem zejména s oddlužením. V po-
slední době jsme zaznamenali větší nárůst klientů 
v  souvislostí s  Milosrdným létem. Můžeme pomoci 
s řešením pracovněprávních vztahů, rodinnou proble-
matikou a i jinými těžkostmi, které život přináší. Dále 
pak provozujeme Dobrovolnické centrum a Charitní 
šatník, kam si pro ošacení a drobné věci do domácnosti 
chodí lidé v nepříznivé sociální situaci. 

Jak tedy ještě můžeme Diecézní charitě pomáhat  
v průběhu roku?
Různými způsoby. Pokud byste chtěli pomoci materiál-
ně, můžete pravidelně finančně přispívat na naše pro-
jekty. V  současné době je například vyhlášená sbírka 
zimního ošacení. Máte k dispozici zimní bundy nebo 
kabáty? Uvítáme, když je přivezete do našeho Charitní-
ho šatníku. Pokud byste chtěli pomoc jinak, můžete se 
zaregistrovat do našeho Dobrovolnického centra a po-
máhat nám například s organizací společenských akcí 
nebo navštěvovat domovy pro seniory. •

Začátek prosince byl v Chotiměři ve znamení Mikuláše  
a jeho pomocníků. Trojice známých postav navštívila 
v neděli 5. prosince několik domácností v obci a jejím 
okolí. V pondělí dopoledne na sv.  Mikuláše pak zavíta-
la do mateřské školky. Několik dětí se vyzbrojilo peříč-
kem, které sloužilo jako ochrana před čertem. Nakonec 
ale nebylo kouzel potřeba. Čert byl hodný, a navíc se 
stejně neměl na koho zlo-
bit. Děti máme šikovné, 
všechny přednesly krásné 
básničky, zazpívaly písnič-
ky a za odměnu si odnesly 
balíčky dobrot a adventní 
kalendáře. Mikuláš, čert  
a anděl popřáli krásné 
svátky a těší se opět na 
příští rok.•

MIkuláš a spOl. 
nadĚlOValI! 
pO COVIdOVé pauze OpĚT 
naVšTíVIlI dOMáCnOsTI I škOlku 

Fo
to

: R
ad

im
 W

aj
sh

aj
tl



•••• ROZHOVOR



CHOTIMĚŘSKÉ ReCepTY ••••



14

✴✴✴

✴
✴

✴

✳

✳
•••• VÁNOČNÍ KVÍz pRO DĚTI

1. Vánoce jsou:
a. dobrý důvod proč mít vánoční prázdniny 
b. oslava jara
c. svátky připomínající Ježíšovo narození

2. Vánoce začínaJí:
a. když Ježíšek zacinká 
b. půlnoční bohoslužbou 
c. jakmile začnou vánoční prázdniny

3. na Vánoce zdobíme:
a. malý dub
b. třezalku tečkovanou
c. košatý jehličnan, nejčastěji jedličku

4. AdVent je:
a. 4 týdny do Vánoc
b. lék, který užíváme na podzim
c. bojový pokřik hráčů tenisu

5. Tři králoVé Jsou:
a. caesar, antonius a kleopatra 
b. kašpar, melichar a baltazar,   
   mudrci od východu 
c. rocková kapela s původním ná  
   zvem Tři karlové

6. sVáTek Tří králů 
připadá na:
a. 6. ledna
b. 1. července
c. na velikonoční pondělí

7. HVězda beTlém-
ská Je:
a. kometa, která se 
   jmenuje kohoutkova
b. hvězda, která 
   dovedla tři krále 
   z východu až do 
   betléma
c. lampička 
   z prodejny ikea

Řešení:
 1.c, 2.b, 3.c, 4.a, 5.b, 6.a, 7.b, 8.a, 9.a, 10.b, 11.c, 12.a

8. beTlém Je:
a. místo, kde se narodil Ježíš
b. velký nepořádek
c. početná rodina

9. koleda Je:
a. vánoční píseň
b. vztek rodičů kvůli špatné známce
c. vesnice na slovensku

10. adVenTní Věnec zdobí:
a. sedmikrásky a konvalinky
b. čtyři svíčky na větvičkách obvykle  

z jehličnanů
c. šlehačka a čokoláda

11. mezi Vánoční 
pečiVo paTří:
a. bábovka
b. zemlbába

c. vánočka

12. o VánocícH myslíme 
předeVším na To:
a. jak potěšit své blízké a lidi, 
  kteří nás potřebují
b. jak z Ježíška vymámit co 
  největší počet dárků 
c. abychom v televizi viděli 
  co nejvíc filmů
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VÝSADbA STROMŮ ••••

V rámci průběžné obnovy cest v katastru obce došlo 
na sklonku podzimu na plánovanou výsadbu stromů. 
Společně s  nadací Sázíme budoucnost jich bylo bě-
hem jednoho listopadového víkendu vysázeno téměř 
150. Veškerá výsadba je dotována Státním fondem 
životního prostředí, který již před rokem přispěl na 
výsadbu dubů podél cesty od vodní nádrže. 

dObrOVOlníCI 
sázelI Hrušky, 
OŘeCHy a duby 

 
Letošní výsadba se týká jednak rekonstruované cesty 
od rybníka Kačák směrem do vsi, kde ve spolupráci 
s  krajinářem a místním sadařem Valdemarem Greší-
kem vznikl nápad navázat na starou alej hrušní pod 
kolejemi. K cestě byly dosazeny nové hrušně, které do 
okolí naší obce historicky patří. Jako hlavní odrůda byla 
vybrána boscova lahvice sice vyšlechtěná ve Francii, ale 
domovem v Českém středohoří. 
Druhou cestou, která má ve svém okolí nové stromky, 
je postupně obnovovaná pěšina zkracující cestu z Cho-
timěře do Dobkoviček. Vede za sadem nad hřbitovem 
přes potok a ústí mezi domy přímo v  Dobkovičkách. 
Nyní ji nově lemují ořešáky a duby. Přes potok byl vy-
staven nový můstek a povrch cesty bude pravidelně 
udržován, aby byl přístupný pro pěší a cyklisty. 
Poděkování za práci patří všem zúčastněným dobrovol-
níkům, nadaci Sázíme budoucnost za pomoc a našim 
hasičům za pečlivou zálivku.•

✴

Jako dárek jste s tímto vydáním 
chotiměřských novin obdrželi 

klasického krušnohorského františka ruč-
ní výroby. Je to již 8 let co se kadidly a obec-

ně vykuřovadly zabývám. Na počátku bylo senzorické 
hodnocení káv, můj nos musel v kávě rozeznat přes 40 
různých aromat, a to nejen těch příjemných. u zkoušky 
byla například aromata dehtu, gumy nebo medicinální, 
která se ve špatně připravené kávě mohou také vysky-
tovat. V návaznosti na to jsem se začal zajímat o různá 
aromata a aromaterapii. působení různých odérů na 
organismus.

O vánočních svátcích jsem jednoho roku zjistil, že kvalitní 
františek se nedá absolutně sehnat. Ty kupované v obcho-
dech mnohdy při zapálení vypouštějí i nevábné spálené 
pachy. Začal jsem tedy pátrat po tom, jak a z jakých suro-
vin se dříve tradiční františek vyráběl. Povedlo se mi na-
lézt tradiční krušnohorský recept, který pochopitelně ne-
prozradím, jeho základem je ale uhlí a kadidlo. Ani jednu 
z těchto surovin jsem však nesehnal v takové kvalitě, kte-
rá by mě uspokojila. Proto si dřevěné uhlí vyrábím sám,  
a sice pouze z lipového dřeva z čisté oblasti. Kadidlo si zase 
musím nechávat dovážet, protože se jedná o pryskyřici 

stromu, nebo spíše keře, konkrétně kadidlovníku pravého, 
který u nás roste pouze v některých botanických zahra-
dách. To opravdu prémiové a ve světě vážené kadidlo je 
z Ománu, odkud mi ho můj dobrý kamarád přiváží.
Po usušení surovin se vše nadrtí a namele na jemný prá-
šek. Z vlastní zkušenosti nedoporučuji mlít uhlí doma, po 
namletí se z uhlí stává velmi jemný pudr, který se rozlétne 
po celém prostoru a usazuje se naprosto všude. Prášek se 
poté zvlhčí destilovanou vodou (místo vody se můžou po-
užít i různé odvary či čaje) a vypracuje se v hladké těsto. 
Druhý den zasedne manželka i tchyně (za což jim děkuji), 
a ručně modelujeme krásné jehlánky tak, aby vám v době 
adventu přinesly do domu tu pravou vánoční atmosféru.
Tradice františků je stará přes 350 let a její vznik se váže na 
oblast česko-německého Krušnohoří a Krkonoš. Pomocí 
františků se v dávné době i dnes vykuřují a očišťují příbyt-
ky na přelomu starého a nového roku. 
Jehlánky, které jste dostali, mají velmi jemnou a typicky 
vánoční vůni, která ve vás dokáže znovu vykouzlit tu krás-
nou atmosféru, spojenou se spirituální dobou zastavení, 
zklidnění a spočinutí, se sebereflexí i vnímáním jejího du-
chovního rozměru. Užijte si je.
Krásné svátky vánoční a příchod nového roku.•

Lukáš William Šmíd s rodinoud
á
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•••• FOTBAL

Dolní řada zleva: Jakub Svoboda, Vojta Suchý, Honza Záruba, Martin Verner, Matyáš Bouček. Horní řada zleva: Matěj Wajshajtl, Filip 
Peterka, Michal Bouček, Láďa Dubina. Na fotce pro nemoc chybí Marek Rainer, Ondřej Kopecký, Ondřej Karfík, Jirka Virt, Rony Nguyen 
a Aneta Přibylová. 

žáCI sk VeleMín se MOHOu 
spOleHnOuT na CHOTIMĚŘské 
fOTbalIsTy

než jejich soupeři v této věkové kategorii,“ komentu-
je sezonu jejich trenér Jakub Wajshajtl. „Tým ale tvoří 

dobrá parta, kterou fotbal baví, a i když se 
prohrává se staršími a  talentovanějšími 

soupeři, mám radost, že kluci umí za-
bojovat a postupně se učí a zlepšují. 

A věříme, že jarní sezona bude zase 
o kousek lepší“. 
Současně se staršími žáky je ve 
Velemíně otevřena přípravka, 
kterou také navštěvují choti-
měřské děti. Zatím pravidelně 

nehraje, ale může být příští rok 
na podzim otevřena i pro soutěže  

a turnaje, pokud bude dostatečný zá-
jem a počet hráčů.•

Dobrodružný rok za sebou mají starší žáci SK Vele-
mín, jejichž jádro tvoří také skupina chotiměřských 
kluků. Zatímco jarní sezona kvůli omezení spor-
tovních akcí ani nezačala, ta podzimní byla 
termínově hodně nabitá. los jim v rámci 
ii. třídy okresu litoměřice přisoudil 
celkem čtrnáct utkání s výjezdy až 
do Úštěku nebo mšených lázní. Na-
konec do termínovky zasáhl i covid, 
kvůli kterému byly odloženy dvě 
utkání.  po podzimu a dvou neode-
hraných zápasech patří SK Velemín 
třináctá pozice. 

„Kluci jsou vzhledem k  současné slabší 
generaci velmi často mladší a méně zkušení 



VeLKÝ SOUHRN ••••
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•••• AKTUÁLNĚ z RADNICe

Jaké novinky a aktuality přinesl konec roku z pohledu 
obce chotiměř? přinášíme stručný přehled, díky kte-
rému budete v obraze. 

sCHVálený rOzpOčeT 2022
Na svém posledním zasedání souhlasilo zastupitelstvo 
obce s rozpočtem pro příští rok. Stejně jako v minulých 
letech je navržen jako schodkový. Hlavní investice, se 
kterými počítá, se týkají realizace chodníku ke hřbitovu, 
finální fáze opravy výklenkové kaple, rekonstrukce elek-
trifikace v MŠ a další fáze přípravy stavby ČOV. V pří-
pravě je také projekt podzemních kontejnerů na tříděný 
odpad a přírodní dráha pro cyklisty. Vzhledem k nejis-
té ekonomické a společenské situaci se těžko odhadují 
příjmy a případné dotace. Změny tedy budou tradičně 
zahrnovány do rozpočtových úprav. 

OpraVa kaple: kaMenICké 
práCe Ve fInále 
Po několika měsících postupné rekonstrukce pískovco-
vých částí výklenkové kaple na Opuce hlásí hotovo ka-
meníci.  Pod dozorem Národního památkového ústavu 
a Odboru památkové péče od léta prováděli postupně 
opravu soklů, římsy, střechy a samotného kříže. Stav, kte-
rý byl odkrytím střešní části zjištěn, se nakonec ukázal 
jako výrazně horší. Nově byla proto vystavěna celá hor-
ní římsa, střecha i tzv. volská oka musela být rozebrána  
a po doplnění chybějících částí postupně vracena na mís-
to. Také proto došlo k nárůstu nákladů a zdržení. Nyní 
je stavba připravena na další fázi, která zahrnuje opravu 
omítek. Letošní práce jsou spolufinancovány z  dotace 
Ministerstva kultury, které přispělo částkou 150 000 Kč  
a darem pana Valdemara Grešíka a jeho firmy Grešík Na-

tura, který podpořil obec úžasnou částkou 100 000 Kč. 
Patří mu za to velké díky a respekt. Děkujeme! 

úpraVa OdpadOVýCH 
VyHlášek 
V  návaznosti na nový zákon o odpadech i naše obec 
připravila ve spolupráci s Ministerstvem vnitra nové vy-
hlášky o odpadech: systémovou a poplatkovou. Ve fun-
gování našeho systému se tím nic zásadního nemění. 
Stejná zůstává také výše poplatku. Jedním z hlavních cílů 
této odpadové legislativy je zefektivnit využití recyklo-
vatelného odpadu a eliminovat množství komunálního 
odpadu, který končí na skládkách. Proto ještě důrazněji 
prosíme všechny o větší soustředění na správné třídění  
a maximální separaci. Hlavním cílem je snižování odpa-
du v klasických popelnicích. 

Výše poplatku: 700 Kč (senioři od 70 let 350 Kč). 
osvobozeni: děti do 10 let nebo osoby s přechodným 
pobytem mimo obec. 
Žádost o osvobození naleznete na webových stránkách 
obce. 
Splatnost poplatku: do 31.3.2022
Způsoby platby: v hotovosti v pokladně OÚ Chotiměř 
ve čtvrtek od 16:00 – 18:00 (úřední den paní účetní) 
nebo převodem na účet 35927471/0100. Jako variabilní 
symbol uvádějte číslo popisné. Do zprávy pro příjemce 
uveďte účel platby: ODPAD•

sCHVálený rOzpOčeT 
a VýHled prO rOk 2022 
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TRADICE ••••

obchody přetékají vánočním zbožím, z polic na nás 
vykukují barevní Santa Klausové a severští skřítci, 
blikají různobarevná světélka, prodejci nás  bom-
bardují nejrůznějšími super výhodnými nabídkami 
vánočních dárků a my se musíme  mít opravdu na 
pozoru, abychom nezapomněli na pravý význam to-
hoto období, kdy je důležitá pospolitost, vlídnost, se-
tkávání s blízkými a potřeba udělat ostatním radost.
 
Se slavením Vánoc je spojeno množství místních či ná-
rodních rituálů a zvyklostí a není vůbec zbytečné si ty 
tradiční minimálně jednou v roce připomenout.

NeJStarší VáNočNí traDice
Pečení vánočky patří k nejstarším z českých vánočních 
zvyklostí. Její předchůdkyně calta, vlastně nepletená 
vánočka, se na Vánoce připravovala už ve 14. století.  
O dvě stě let později už měla tvar, který známe dnes. 
Výroba vánočky byla dlouho výsadou pekařského ce-
chu, doma ji lidé pekli až v 18. století.
Hospodyně pekla obvykle tolik vánoček, kolik měla ro-
dina členů, a pak ještě jednu, největší, na štědrovečerní 
stůl. První upečenou vánočku podle tradice dostal hos-
podář, aby byla v novém roce dobrá úroda. A byl to opět 
hospodář, kdo v závěru štědrovečerní večeře nakrojil tu 
vánočku a podělil jí celou rodinu. Často z ní dostal krají-
ček i dobytek, aby na něj nemohly zlé síly a nemoci.

magie a SymBoliKa
Sladká vánočka vznikla coby vylepšená varianta kla-
sického chleba, který na vánočním stole také nesměl 

chybět. Kynuté pečivo mělo výsadní postavení, protože 
proces nabývání těsta na objemu symbolizoval nárůst 
štěstí a hojnosti.
Tvarem má připomínat děťátko zavinuté v peřince, na 
oslavu nového života a plodnosti.
Jednotlivé prameny vánočky mají také symbolický vý-
znam. Čtyři spodní prameny představují živly: zemi, 
slunce, vodu a vzduch. Prostřední cop ze tří pramenů 
spojuje rozum, vůli a cit. Ve vrchním, nejtenčím pleten-
ci se snoubí vědění a láska.

K traDicím čeSKýcH VáNoc patří i Jmelí
Stále zelená, téměř nezničitelná rostlina, se vyskytuje 
po celé Evropě jako cizopasník v korunách jehlična-
tých i listnatých stromů. Usychá až se svým hostitelem,  
a tudíž například na cedrech dosahuje stáří i čtyři sta let.  
O jmelí se traduje legenda, že bylo stromem, z jehož 
dřeva byl zhotoven kříž, na němž ukřižovali Ježíše. 
Krista. Strom pak seschl hanbou do malých keříků, kte-
ré zahrnují lidi kolem sebe dobrem. 
Čím více má jmelí bílých bobulek, tím víc přinese v no-
vém roce štěstí.
Naši předkové ho zavěšovali nad vchod jako ochranu 
před ohněm, čarodějnicemi a zlými duchy.

Do Čech se dostal zvyk zavěšovat do domu jmelí z An-
glie. Keltové věřili, že přináší do domu štěstí, odvahu, 
lásku a plodnost, proto také dodržovali, že muž může 
políbit každou ženu, kterou zastihne pod jmelím. Ale 
pozor, pouze darované jmelí má kouzelnou moc a je 
třeba nechat ho viset do příštích vánoc.•

CO MOžná 
neVíTe 

O VánOčCe 
a jMelí
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INGREDIENCE
✓ 100 g másla
✓ 100 g jemných vloček
✓ 100 g oříšků
✓ 60 g třtinového cukru
✓ 2 vejce
✓ 1 polévková lžíce kakaa
✓ Kousky čokolády asi 100g

INGREDIENCE
✓ 150 g cukru
✓ 2 vejce
✓ 250 g tvarohu 
✓ 150 g másla
✓ 500 g hladké mouky
✓ 1 prášek do pečiva
✓ 6 lžic mléka
✓ 2 lžíce medu
✓ Rozinky, oříšky, kandované ovoce, marcipán

TěSTO:
✓ 250 g hladké mouky
✓ 250 g másla
✓ 1 vejce
✓ 1 lžíce vody

NáDIVKA:
✓ 100 g ořechů
✓ 100 g cukru
✓ 1 vejce
✓ trochu rumu

INGREDIENCE
✓ 90 dkg oloupaných 
a nastrouhaných jablek
✓ 20 dkg cukru
✓ šťáva z jednoho citronu
✓ 1 a půl hrnku krájených ořechů

Ořechové mušličky 
renaTy jOHanOVské

sušenky 
z ovesných vloček
VĚry sedlákOVé
Z  bílků a cukru ušleháme 
sníh, vyšleháme žloutky 
s  máslem a postupně při-
dáme ostatní ingredience 
a nakonec vmícháme sníh. 
Lžičkou děláme hrudky, 
které upravíme na placičky 
a pečeme na 180 stupňů 12 
- 15 minut.

TVarOHOVá šTOla
VĚry sedlákOVé
Nejprve zpracujeme cukr, 
máslo a tvaroh, potom 
přidáme ostatní ingre-
dience. Pečeme na 180 
stupňů. V úzkém pekáčku 
nebo na klasický plech 
dáme „zarážku“, aby zů-
stal požadovaný tvar.

Každý z nás se těší na Vánoce. Naše rodina obzvláště 
na vánoční ořechové mušličky naší babičky Vendulky. 
Když přiveze krabici této dobroty, nikdo neodolá. Jak-
mile se pokusíme udělat si cukroví sami, nikdy to není 
ono. prostě ořechové mušličky od babi jsou nejlepší. 
můžete si je vyzkoušet, jestli budou taky tak dobré.

Uděláme těsto a necháme do 
rána v chladu odpočinout. 
Druhý den vyválíme a vy-
krojíme si větší kolečka, kte-

rá naplníme nádivkou. Poté si namočíme prsty do 
bílku a okraje koleček lehce přimáčkneme tak aby 
vznikl tvar podobný mušličce. Vyskládáme na plech  
a pečeme v rozehřáté troubě na 180 °C +/- 15 minut. 
Vlažné mušličky obalíme v  moučkovém cukru s  tro-
chou vanilkového cukru. Teď už jen s chutí do toho.
Přejeme Vám všem veselé Vánoce plné zdraví.

Vánoční jablkové hrudky 
s ořechy alias jabčáky
od Hany bartošové

postup

Jablka, cukr a citron va-
říme do zkaramelizová-
ní asi 15 minut, vmíchá-
me ořechy, lžičkou děláme 
malé hrudky a pečeme do světle hněda.
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VÁNOČNÍ KŘÍŽOVKA ••••

Blíží se Vánoce, tedy doba, kdy dodržujeme tradice našich předků. To platí i pro pokrmy, které se s nejkrásnějšími 
svátky v roce pojí. Víte, co během Vánoc mlsali  původní obyvatelé česko – německého pohraničí, do kterého spadá 
také Chotiměř? Tři zajímavé pochutiny odhalí tajenka vánoční křížovky! 



•••• STALO SE

TRADICE sTAVĚNÍ BETlÉMů

Chotiměř má svůj betlém, zatím sice nedokončený, ale 
už nyní krásný. Je také symbolické, že je zhotoven z nej-
starších chotiměřských stromů, které celé století posky-
tovaly stín lidem a domov mnoha živočichům. 

První betlém svatého Františka z Assisi vznikl spon-
tánně a lidová tvořivost nebo fantazie řezbářů, malířů 
i dalších umělců pak byla základem  všech dalších bet-
lémů. Na světě nejsou dva stejné betlémy, ale všechny 
přitom spojují některé symbolické prvky.

Ježíšek v jesličkách, Panna Maria a  svatý Josef  jsou 
základní figury a tato scéna narození nesmí v žádném 

betlému chybět.  Nad jejich hlavami se vznáší anděl  
a září betlémská hvězda.

V okolí svaté rodiny se rozmísťují různá zvířata, podle 
oblasti, kde betlém vznikl, najdeme vola, osla, koně, ale 
i velbloudy nebo slony. Velmi často se objevuje stádo 
ovcí a ovčácký pes.

Součástí betlemů bývají i tři králové: Baltazar, Melichar 
a Kašpar se svými dary kadidlem, myrhou a zlatem.  
V církevní symbolice jsou považováni za mudrce, ale 
také za patrony poutníků a hříšníků, kteří Ježíška jmé-
nem všech navštívili krátce po jeho narození.•





•••• SLOVO STAROSTY
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